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Organitzadora de les Jornades d’Estudis
Històrics de la Seu de Mallorca

Professora Titular del Departament de Ciències 
Històriques i Teoria de les Arts de la UIB

«L’art és la lectura 
interpretada de la vida»

Quina era la vostra situació quan vàreu començar 
a fer recerca? 
Vaig començar l’any 1976 com a professora ajudant i 
ho vaig fer amb una tesina sobre el manierisme, la qual 
s’incardinava en una línia de recerca que en aquells 
temps es començava a treballar en el camp del de l’art 
espanyol de l’època moderna.

Sou investigadora principal del Grup de 
Recerca en Conservació del Patrimoni Artístic 
Religiós (CPAR) i el 2018 vàreu ser nomenada 
coordinadora cientificotècnica de la Catedral 
de Mallorca. Creieu que avui en dia es valora i 
conserva suficientment el patrimoni del nostre 
voltant? 
De manera genèrica, existeix una sensibilitat i un 
raonable compromís cívic, tècnic i administratiu 
envers la conservació del patrimoni com a memòria 
col·lectiva. Això no obstant, en el nostre entorn més 
immediat no observo una voluntat política executiva, 
ni visualitzo una lectura estratègica del patrimoni en 
el marc del desenvolupament sostenible. Mallorca 
desaprofita un potencial i no sembla que en sigui 
conscient. El cas del patrimoni artístic religiós és el 
testimoni més palès d’un patrimoni tudat i en procés 
de degradació accelerat. 

Heu col·laborat en el Congrés Internacional 
d’Arquitectura Religiosa Contemporània i en 
les Jornades d’Estudis Històrics de la Seu de 
Mallorca. Quins objectius es varen proposar? Es 
podrien actualitzar aquestes propostes? 
En el primer cas, es tracta d’una plataforma d’estudi 
multidisciplinari de l’arquitectura religiosa d’àmbit 
internacional amb metodologies incardinades en el 
context actual de l’adaptació litúrgica postconciliar. 
En el segon, s’han obert diverses línies temàtiques per 

a tenir més coneixements històrics de la Catedral de 
Mallorca des de la recerca bàsica i aplicada, procedent 
de diferents àrees del coneixement. Sens dubte, la 
continuïtat científica d’aquestes propostes implica 
la seva permanent actualització metodològica en 
contextos de transferència.

Des del 1997, heu desenvolupat diversos 
projectes que han comptat amb el finançament 
d’entitats públiques. Creieu que avui en dia les 
administracions donen suport suficient per fer 
recerca o que, per altra part, els investigadors no 
cerquen prou on trobar ajuts? 
La realitat imposa els seus límits. Crec que és lògicament 
imprescindible que el finançament públic existeixi i 
aposti per la recerca, però defens que els investigadors 
entenguin clarament que ha d’haver-hi innovació i 
captació de recursos. Hem de fer tants de papers 
perquè els recursos no són suficients. La Càtedra Seu 
de Mallorca, per exemple, és una manera de finançar la 
recerca que fem a la Catedral, i entenc que els mitjans 
públics t’ofereixen una sèrie de possibilitats, però 
després ha d’haver-hi una tasca complementària dels 
equips d’investigació. Estic a favor que la gent cerqui 
els recursos, no només de públics. 

La Història de l’Art ha invisibilitzat les dones? 
La Història de l’Art no s’ha ocupat de les dones perquè 
ni tan sols les tenia identificades. No sabíem res del 
seu grau de contribució, i les poques que coneixem 
avui en dia són com a excepcions degudes a processos 
de reivindicacions personals.
Actualment, la Història de l’Art obre una línia de recerca 
amb la dona com a objecte d’estudi, i a través de la 
dona s’introdueixen realitats molt transversals que 
generen possibilitats d’anàlisi inèdites. Per exemple, 
en la diversitat, l’homosexualitat, els temes de la dona 
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monja i la dona en el taller, les dones que es refugien 
en els aspectes intel·lectuals i tenen experiències 
creatives... Totes aquestes temàtiques d’estudi, encara 
queden molt enfora de la realitat, quan la dona 
experimenta un procés d’integració igualitària. En 
canvi, la Història de l’Art mai no ha tingut en compte 
les dones, però ara, a poc a poc, els dona la llibertat de, 
com a mínim, existir i ser identificades.

Com veieu l’evolució dels drets de la dona i la 
igualtat entre homes i dones avui en dia? Què 
queda per fer?  
És l’escenari d’un procés que abasta des de l’eix local 
fins al global, i que passa per l’educació, la consciència 
social, la política i sobretot pel temps. Esperem que el 
segle XXI ho gestioni sense defallir.
Depèn també del lloc on et trobis, la formació 
acadèmica, el teu context social, la feina... En el meu 
cas, en el Departament de Ciències Històriques i Teoria 
de les Arts, no he sofert mai situacions de discriminació 
pel fet de ser dona. A més, ara mateix també em 
responsabilitzo de la coordinació cientificotècnica de 
la Catedral de Mallorca i treball majoritàriament en 
un món d’homes, i ni tan sols en aquest entorn tan 
particular m’he sentit marginada per raó de sexe. Puc 
assumir que hi ha una realitat de desigualtat, però no 
l’he experimentada. 

Creieu que els mitjans de comunicació afavoreixen 
la visibilitat de les desigualtats encara existents, 
o de vegades contribueixen a aquest desequilibri? 
Sens dubte, la comunicació és una de les eines més 
eficaces per donar visibilitat a la desigualtat i afavoreix 
la consciència i la demanda de responsabilitats.
El problema que veig en tot això és el paper que tenen 
els mitjans de comunicació en la nostra societat. Per 
una part, en la meva opinió, fan una feina extraordinària 
per donar visibilitat a aquesta problemàtica, que és 
un dels grans reptes del segle XXI. És veritat que n’hi 
ha que, per altra banda, viuen d’aquests problemes i 
n’ofereixen un enfocament de premsa groga, però 
és una opció que no resta importància al fet que els 
mitjans siguin instruments de màxima eficàcia a l’hora 
de mostrar i denunciar. La meva visió al respecte, en 
general, és positiva.

Si haguéssiu de triar una obra artística a la qual 
tinguéssiu molta estima pel seu significat i 
composició, quina seria? Per què? 
La Pietat Rondanini, de Miquel Àngel. És una escultura 
del segle XVI, inacabada, oberta, treballada en etapes 
diferents. És una confessió íntima, un comiat. La vida 
com a experiència transcendent.

Si haguéssiu de definir el terme «art», com ho 
faríeu? 
L’art és la manifestació sensible o imaginada de la 
realitat a través de la creació humana, amb les seves 
pròpies regles. A la fi, l’art és la lectura interpretada de 
la vida.

Quins són els vostres referents femenins en la 
vostra àrea de coneixement? 
Un dels meus referents és Svetlana Alpers, historiadora 
de l’art nord-americana, i m’ha fascinat sempre la seva 
capacitat científica d’articular la transversalitat dels 
models culturals, sense perdre el detall de la investigació 
de l’obra d’art. Per a mi, ha estat un referent magistral 
en l’observació topogràfica per a l’estudi de la història 
de l’art.


